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Den københavnske kulturnat, 11. oktober, bød samlet på 
næsten 1.000 arrangementer bredt ud over hele 
hovedstaden. Også Asia 
House t i lbød s ig med 
temaet, ”En smag af ØK- 
Korea - Kina – Indien”.

Asia House Kulturnattens 
smags-tema var: 

Ÿ En smag af ØK blev 
lanceret ved forfatteren 
af ØK-værket, UDSYN – 
Ø K ,  D a n m a r k  o g 
Ve r d e n ,  p r o f e s s o r 
Mart in Jes Iversen, 
CBS.

Ÿ En smag af Korea ved KOPAN Street Food og 
initiativtageren, Bruce Kim, Torvehallerne.

Direktør Susanne Rumohr 
Hækkerup, Asia House: - 
Trods den hårde konkur-
rence og heftig regn, som 
ramte de mange i gaderne, 
blev det igen til under-
stregning af, at vores hus 
på Indiakaj fascinerer. Hele 
aftenen igennem var der 
nærmest kø for at komme 
ind, og jeg fik selv talt med 
rigtig mange, der havde 
minder fra huset. F.eks. 
dengang det rummede 
toldmyndigheder med den 
tætte relation til Frihavnen. 
Men hele aftenen igennem 
fik vi også anerkendelser 
for husets bevaring og den 
nødvendige tilpasning til en 
ramme, der kan rumme 
nutidens inspiration som en 
platform for udviklingen af 
kontakter mellem Danmark 
og Asien.

Ÿ En smag af Kina var et meget populært musikalsk 
indslag ved Music Confucius Institut, hvor aftenens 

gæster også gik i 
d i a l o g  m e d  m u -
sikerne og mange 
gæster prøvede selv 
d e  t r a d i t i o n e l l e , 
k i nes i ske  i ns t r u -
menter.

I det hele taget er der 
særdeles bred aktivitet 
året rundt i Asia House 
b l . a .  unde r  fæ l l es -
nævneren, Innovation 
Lab Asia. 

Det følger ØK Bladet op 
på i  kommende ud-
givelser.      � �  � � � � �

                                ELJ  

Innovation Lab Asia

Klar igen til 

Næsten 300 besøgte 
Asia House denne aften. 
Og der er allerede plan 
om at åbne huset igen i 
2 0 2 0 - K u l t u r n a t t e n , 
fredag 9. oktober. 

Ÿ En smag af Indien var 
et kulinarisk indblik i 
indisk kultur og gade-
m a d  v e d  D E P P 
Restaurant.  

Kulturnatten 2020

Asia House tilløbsstykke på Kulturnatten: 
”En smag af ØK – Korea – Kina – Indien”

Næsten 300 lagde vejen forbi Asia House på Kulturnatten. Det store 
foto her viser fuldt hus allerede, da dørene blev åbnet, kl. 18. Der var 
også smagsprøver på koreansk og indisk gadekøkken samt liflig 
kinesisk musik. (Foto: Simone von Burgwald)
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     December 2019 December 2019

�

� Rosmarinvej 13, 3060 Espergærde

� � marc-borg@mail.tele.dk

80 år:� 10.03.� Flemming Drasbek Kjær

�

85 år:� 20.01.� Holger Mousten

� 28.02.� Palle Søjborg

� 22.02.� Karl Theilgaard
� � Svendgaardsvej 10, 8330 Beder
� � kkth@profibermail.dk 

� � fdk@post12.tele.dk

� � Fyrbakken 12, 9500 Hobro

  Rungsted Kyst

�

� � pallesojborg@live.com

� � Bolbro Villavej 11B, 2960 

� 10.03� Per Bang Mikkelsen

� � perbmik@gmail.com

� 10.03.� Ulf Wentrup
� � Nygaardterrasserne 264D, 

� � Molktesvej 26, 1. th., 
  2000 Frederiksberg

  3520 Farum
� � wentrup@live.dk

75 år:� 31.01.� Bo Lending
� � Baunelukket 6, 2820 Gentofte
� � bo.lending@tdcspace.dk

70 år:     02.01.� Lennart John Lundqvist 

� � Højbjergvej 205, 2730 Herlev 
� � lennartlundqvist@hotmail.dk 

� 30.01.� Niels P. Veje

� � nielsveje@stofanet.dk

  co. Jacobsen, 

� � Roligheds Allé 20, 3060 Espergærde

� �

� �22.02. Henrik Meier Pedersen

� �

� � Bævervej 12, 9230 Svenstrup

� � (Se også fødselsdags-interview side 4-5)

� 02.02.� Peter Ditlev Oldenburg

� � pdo@9270.dk

� � 30 St James's Street, London 

  ds@careercoach.dk

  ole.skov@adsidius.com

60 år:� 02.03.� Ole Skov

� � Byskovvej 10, 5, 4913 Horslunde

  Centerville OH 45458, USA

  henrikbuller@paradis.dk

  SW1A 1HD, UK

� 08.03.� Niels Morten Winther

50 år:� 31.03.� Dorte Sommer

� � NMW@thinkpatented.com

� � Lærkebakken 25, 3460 Birkerød

� � 1424 Ashbury Park Place, 

� 10.03.� Steen Christian Pedersen
� � Bakkedraget 34, 3480 Fredensborg
� � steencp@gmail.com

� � Munkevej 10, 3500 Værløse
� � cjuulvvs@gmail.com 

65 år:� 13.01.� Claus Juul

� 24.01.� Fritz Carstens
� � Lindevej 18, Øster Lindet, 
  6630 Rødding
� � fritzcarstens@bbsyd.dk

Holger Mousten Palle Søjborg Flemming D. Kjær

Lennart Lundqvist Niels P. Veje Steen C. Pedersen

Claus Juul Fritz Carstens Peter D. Oldenburg

Ole Skov

Ÿ  Bjørn Lynggaard Olesen, Singapore

Ÿ  Jørn Kristiansen, Sorocaba, Brasilien.

Ÿ  Niels Frederiksen, København

Ÿ  Torben Nielsen, Ballerup

Dermed er 45 medlemmer med i denne eksklusive livstids-gruppe, som fritager klubbens administration for den 
årlige ”kamp” (desværre ofte) om indbetaling af kontingentet. Så flere må meget gerne følge op. 

Ÿ  Niels Morten Winther, Ohio, USA

Ÿ  Torben Jespersen, Horsens (tidligere Hong Kong)

Siden seneste udgave af ØK Bladet har følgende modtaget tilbuddet om at blive livstids-medlemmer med 
kontingent een gang for alle, kr. 3.000:

Ÿ Dorte Sommer, Birkerød.

Ÿ  Steen Ejlskov Hansen, Wien.

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Nye livsvarige kontingent-indbetalinger:

Dødsfald - Æret være deres minde

Kai Plaugmann, Woking, UK, tidl. EAC Malaysia (Motor Division., Dumex, Carlsberg) og Alfragt, København, 
efterfølgende Guiness, UK, og Heineken, Holland, er afgået ved døden 5. september, 83 år.

Ole Kolborg, Esbjerg, døde 1. august, 63 år, erfarer ØK Bladet. Ole Kolborg var ansat i ØK shipping 1977-1981, og 
valgte herefter en karriere i andre rederier. Men han fulgte stadig ØK særdeles tæt ved arrangementer i ØK 
Klubben, og mange vil huske ham for bidrag til ØK Bladet af skibstegninger. En lang række år udgav han også 
årskalendere med måneds-tegninger af bl.a. kendte, danske skibe – han skænkede også tegninger til ØK Bladets 
kontorvæg i Asia House af ØK´s Boringia samt Canada og det tidligere navnkundige passagerskib mellem Rønne 
og København, 66-Selskabets Hammershus (til den bornholmske redaktør). I JydskeVestkysten bliver det da også 
slået fast: En søfarts-ekspert er sovet ind. 

Hubert Jensen, døde 10. maj, 85 år, som omtalt i seneste udgave af ØK Bladet. Huberts datter, Betina, præciserer, 
at hendes far først gik på pension 1994 efter at have viet hele sit arbejdsliv gennem 43 år til ØK. Han flyttede fra 
Odense til København som 17-årig, startede som elev, og arbejdede herefter i ØK til han fyldte 60 år. De sidste år af 
hans arbejdsliv, hvor han som personalechef skulle være med til at fyre en masse medarbejdere, tog hårdt på ham. 
Det var her, han tog beslutningen om at holde op med at arbejde. Hubert var 100 % ØK mand, og det skar ham i 
hjertet, at ØK led den skæbne, som Kompagniet gjorde.

Laila, Jensen, Kastrup, kontorchef i Plumrose og ØK samt Santa Fe er afgået ved døden, 29. august, 70 år - få 
dage før sin fødselsdag. ØK Bladet har modtaget disse mindeord fra Lailas seneste ØK-chef, tdl. CEO Niels Henrik 
Jensen: Laila begyndte sin erhvervskarriere i ØK som kontorlærling i Plumrose, 1. august 1965, som 17 årig. Hun 
havde sin sidste arbejdsdag på kontoret, fredag, 2. august 2019, men assisterede helt indtil tirsdag d. 20. august, 
ugen inden hun døde. Hun nåede således at fejre 54 års arbejde for ØK koncernen, de sidste fem på deltid. Ved 
moderselskabets fusion med Plumrose i 1988 kom Laila til hovedbogholderiet og varetog herfra resten af sin 
karriere en stadig vigtigere rolle i koncernens regnskabsfunktion. Ved ledelsens udflytning til Singapore i 1997 
overtog Laila ansvaret som chef for regnskabsfunktionen ved ØK´s kontor i København med titel af Deputy Office 
Manager. I mange år var det hendes disciplin og stærke værdier - ikke systemer og revision - som var den fornemste 
garanti for, at alt i moderselskabets regnskab gik rigtigt for sig. Hun var desuden aktiv på mange andre områder. I 
processen for årsrapporter var hun ihærdig korrekturlæser. Ingen fejl undgik hendes skarpe øjne og intet ekstra 
arbejde var for meget eller for sent, når fejl skulle rettes. Laila var det administrative anker i mange henseender, og 
hun var garant for, at opgaver blev løst. Alt det praktiske omkring generalforsamlinger varetog Laila ned til mindste 
detalje. I tiden efter udflytningen til Singapore, bidrog Lailas kompetente og loyale håndtering af de praktiske og 
administrative gøremål i København meget væsentligt til direktionens muligheder for at koncentrere sig om den 
succesrige omstrukturering af ØK. Lailas sidste år var præget af sygdom, men med sædvanlig uegennyttighed 
fortsatte hun arbejdet med at hjælpe Santa Fe gennem en vanskelig periode.

Casper Thorsøe, Amager er død, 9. september, 75 år. Casper Thorsøe var pioner som fotograf og især udvikling af 
dokumentarer på videofilm. Han løste mange film og video-opgaver for ØK i samarbejde med 
Informationsafdelingen, som f.eks. 100 års jubilæet for ØK Thailand, dokumentarfilm om ØK´s Vestafrika Linie på 
MS Boringia, købet af slagteriet Schorfheider i Berlin og meget andet                                                       OJM + ELJ
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Hvis du hører om andre, der ønsker at blive 
medlem af ØK Klubben, kan det ske via 
hjemmesiden, www.eacclub.dk under ”ikke 
medlem” og følg instruktionen her.
Optagelseskriteriet er: Ansat eller ægtefælle i en 
periode i ØK A/S (herunder Asia House og Santa 
Fe Group).

     December 2019 December 2019

Jens Rasmussen, Nyborg, EAC Marketing Regional 
Services Research Support Development, Centre 
Malaysia1994-1997, EAC LEAF East Asia Singapore 
1997-1999.

Christence Danker, Holte, ansat i ØK Data 1985-1995 
med efterfølgende opgaver som konsulent, bl.a. hos 
Mærsk Data.

Christian With-Seidelin, Oakville, Ontario, Canada, 
ansat  i  ØK 1976–1986 i  Vancouver,  Tokyo, 
Johannesburg og Hong Kong. (Foto t.v.)

Hvis du hører om andre, der ønsker at blive 

medlem af ØK Klubben, kan det ske via 

hjemmesiden, www.eacclub.dk under ”ikke 

medlem” og følg instruktionen her. Det 

sendes automatisk videre med hurtig 

respons. 

Ansat eller ægtefælle i en periode i ØK A/S 

samt tilknyttede virksomheder (herunder 

Asia House og Santa Fe Group) eller 

særlige ØK-relaterede kontakter.

Optagelseskriteriet er: 

Fødselsdags-portræt: Niels Morten Winther, 65 år, 8. marts, 2020

Fødselsdagsportrættet i denne udgave af ØK Bladet er 
også en herlig markering af, hvad en lang ØK-karriere 
kan sætte i gang. (Se Niels Morten Winthers omfattende 
blå bog ved artiklen). 

Niels Morten Winther: - I 2004 
besluttede min hustru, Mary, og 
jeg, at tiden var inde til at tænde 
vores iværksætter-flamme – vi 
ville være selvstændige. Så jeg 
forlod Heidelberg og gennem-
a r b e j d e d e  d e r e f t e r  v o r e s 
businessplan som grundlag for 
forhandlinger med banker og 
finanshuse for at støtte op om 
vores projekter og industri kon-
solidering. Det resulterede i 
ejerskabsandel af virksomheder i 
Detroit, Michigan og Windsor i 
Canada i 2005 og majoritet 
ejerskab af Patented Printing i 
Dayton, Ohio i 2006.    

Patented Pr int ing b lev re-
branded og omstruktureret til 
Think Patented som et Marketing 
Execution firma. Omsatte for ca. 
$ 12 millioner i 2006 med 80 
ansatte, og vi når her i 2019 op på 
ca $ 22 mill ioner med 125 

Stort samfunds-engagement
N i e l s  M o r t e n  W i n t h e r s 
iværksætterflamme er også 
tændt for stort  samfunds-
engagement. Han fortæller: 

Niels er også meget involveret i 
lokalsamfundet både kommer-

ansatte. Vi opererer fra nye og effektive 85,000 sqf 
faciliteter med nyt udstyr fra bl.a. Heidelberg og HP 
(Hewlett Packard).

- 2014 havde jeg æren af at blive 
introduceret til The Ben Franklin 
Honor Society og i 2015 til The 
Printing Industry Hall of Fame. I 
2016 blev jeg efter nogle år i 
bestyrelsen af Dayton's Cham-
ber of Commerce (handels-
kammer) valgt til formand for 
bestyrelsen. Siddende for enden 
af bordet med 50 ledende 
kolleger var selvsagt interessant 
og helt klart godt for business. I 
2018 havde firmaet æren af at 
vinde årets Better Business 
Bureau Eclipse Integrity Award – 
en meget eftertragtet ”recog-
nition of integrity and trust”.

cielt og velgørenhed med en lang række bestyrelses- og 
ti l l idsposter samt aktivt medlem af 
Miamsburg Rotary. 
- Jeg føler bestemt, det er det rigtige at 
gøre, kommenterer han. Gennemgående 
for alle mine gøremål er en troværdig 
samfunds- og kunde-orienteret indstilling 
og mit spørgsmål: ”Hvordan kan jeg 
hjælpe?” Jeg stiller min erfaring med 
udvikling og motivation til rådighed. Alt det 
jeg f.eks. har samlet op sammen med mine 
ØK-kolleger gennem den tid i karrieren.

40 år med Mary skal fejres
-Mary og jeg har 40 års bryllupsdag, 1. 
december. Det skal vi fejre i Danmark med 
to søstre samt vores søn og svigerdatter. 
På hjemmefronten kører Mary et godt og 
kærligt hus. Mary er som sygeplejerske 
også højt værdsat som inspirator, og hun 
deltager ofte i sin profession ved arran-
gementer over hele USA som konsulent 
ved implementer ing af  nye p le je-
hjælpemidler.

Vores datter, Jennifer, som vi adopterede fra Thailand i 
1997, er efter endt universitets uddannelse på Ohio State 
University nu ansat i Corporate Finance hos tyske SAP 
på deres US hovedsæde i Philadelphia.

Vores søn, Kenneth Christian, som blev født i Hong Kong 

-Mary og jeg har tændt vores iværksætter-flamme som selvstændige

Mary og Niels har tændt deres iværksætter-flamme 
godt støttet af børnene, Jennifer og Kenneth Christian 
samt deres svigerdatter, Trine. Her skinner idyllen 
klart igennem, da familien var samlet ved julen sidste 
år i Roskilde. 

Fritid og ferier bruger vi i vores båd på en 
nærliggende sø, eller i badevandet i 
Caribbean som Scuba Dive-Master – i 
øvrigt er hele familien dedikerede 
dykkere. Jeg har også meget glæde af at 
s t y r e  m i n  H a r l e y  D a v i d s o n  p å 
landevejene.

ØK Klubben og ØK Bladet er en fortrinlig 
måde at blive informeret om nyheder 
omkring gamle kolleger og relevante 
arrangementer. Ser hver gang frem til at 
læse ØK Bladet og føler, det sikrer en god 
forbindelse til hvad, der for så mange over 

så mange år var en fantastisk virksomhed. Bliv endelig 
ved med at trykke bladet!    

Og endnu et bevis for den kommende fødselars 
engagement i ØK Klubben: - Jeg overfører kr. 3.000 
som betaling for livstids- medlemsskab.
                  ELJ

1986, er efter endt universitets uddannelse på Clemson 
Univers i ty  og MBA f ra Syddansk 
Universitet i Odense, nu ansat som Global 
Business Development Manager hos 
finske, F-Secure (cyber security). Han bor 
i København og er gift med Trine, som er 
kundechef i Storm Group.

ØK Klubben fortrinlig kontakt

Niels Morten Winther – giver sig 
selv i fødselsdagsgave et 
medlemskab på livstid af ØK 

Født: Fredericia. Forældre Anna Winther (død 2011) og Christian Morten Winther (død 2001).  * ØK1972: Elev 
Eksport Afdelingen under ledelse af en god læremester, kontorchef og senere prokurist, Eivin Ellekjær. * Efter 
militærtjeneste 1975-76 videre med ØK´s ”professor kursus”, derefter første ØK-udstationering, 1977-79, til 
Heidelberg Eastern, New York, Atlanta og Dallas under så gode chefer og læremestre som Sven Højtved 
Pedersen og Hans Peetz -Larsen.  * Gift 1.12. 1979 med Mary Louise fra Johnstown, Pennsylvania * 1980 
Efter første hjemmeferie og nygift blev næste udstationering EAC Hong Kong som Division Manager for EAC 
Machinery–Material Handling, Packaging, Graphics. Crossfield og LinoType Hell gik godt og medførte 
agenturekspansion i Syd-Korea, hvor Ilshin Graphics blev supporteret fra EAC Graphics Hong Kong. * 1984 
udstationeret i nuværende Beijing som General Manager. Tre gode år med trivsel og etablering af kontor- og 
lejligheds-komplekset, East Lake Villas, i jointventure med Shougang koncernen samt Danida. Erik Bøgh 
Christensen var min gode chef i mine Hong Kong og Kina-dage. * 1987 tilbage til New York som Senior VP hos 
Heidelberg Eastern. * 1988-1992 President & CEO Baumfolder Corporation i Sidney, Ohio.  Havde frie hænder 
til at omstrukturere og efter væsentlige ændringer blev firmaet levedygtigt og solgt til Stahl Folder. Stahl blev 
senere købt at Heidelberg, og det gamle Baumfolder firma eksisterer i dag som en Heidelberg fabrik. * Efter at 
have overgivet nøglerne til Baumfolder i begyndelsen af 1992 blev jeg udnævnt til filialbestyrer af EAC 
Singapore. Igen tre gode år med modernisering, trivsel og påbegyndelse af bygning af et nyt EAC Singapore 
firmadomicil. Samtidig blev jeg bedt om at etablere EAC Graphics Asia Support Center i Singapore. * 1994 
udnævnt til filialbestyrer i Thailand, satte fokus på modernisering og trivsel. Carsten Dencker Nielsen var en 
god boss i mine Singapore og Thailand dage. * 1996 – efter 24 gode år i ØK rekrutteret af Heidelberg til stilling i 
Atlanta, Georgia. Startede som Senior VP Sales & Marketing hos Hans Peetz-Larsen. Overtog President & 
CEO jobbet for North America ved HP-L's pensionering.  Otte gode år i Atlanta med trivsel og meget høje index 
for kundetilfredshed. * 2001 havde jeg den glæde at blive æresdoktor (honorary doctor) af Business and 
Industry ved Ferris State University i Michigan. * Siden 2006 ejer og formand for bestyrelsen af Think Patented, 
Miamisburg, Ohio.

Niels Morten Winther fortæller til blå bog: 
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Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Fødselsdage – klubbens hjertelige lykønskning! 

- fortsat fra side 3

Hvis du hører om andre, der ønsker at blive 
medlem af ØK Klubben, kan det ske via 
hjemmesiden, www.eacclub.dk under ”ikke 
medlem” og følg instruktionen her.
Optagelseskriteriet er: Ansat eller ægtefælle i en 
periode i ØK A/S (herunder Asia House og Santa 
Fe Group).

     December 2019 December 2019

Jens Rasmussen, Nyborg, EAC Marketing Regional 
Services Research Support Development, Centre 
Malaysia1994-1997, EAC LEAF East Asia Singapore 
1997-1999.

Christence Danker, Holte, ansat i ØK Data 1985-1995 
med efterfølgende opgaver som konsulent, bl.a. hos 
Mærsk Data.

Christian With-Seidelin, Oakville, Ontario, Canada, 
ansat  i  ØK 1976–1986 i  Vancouver,  Tokyo, 
Johannesburg og Hong Kong. (Foto t.v.)

Hvis du hører om andre, der ønsker at blive 

medlem af ØK Klubben, kan det ske via 

hjemmesiden, www.eacclub.dk under ”ikke 

medlem” og følg instruktionen her. Det 

sendes automatisk videre med hurtig 

respons. 

Ansat eller ægtefælle i en periode i ØK A/S 

samt tilknyttede virksomheder (herunder 

Asia House og Santa Fe Group) eller 

særlige ØK-relaterede kontakter.

Optagelseskriteriet er: 

Fødselsdags-portræt: Niels Morten Winther, 65 år, 8. marts, 2020

Fødselsdagsportrættet i denne udgave af ØK Bladet er 
også en herlig markering af, hvad en lang ØK-karriere 
kan sætte i gang. (Se Niels Morten Winthers omfattende 
blå bog ved artiklen). 

Niels Morten Winther: - I 2004 
besluttede min hustru, Mary, og 
jeg, at tiden var inde til at tænde 
vores iværksætter-flamme – vi 
ville være selvstændige. Så jeg 
forlod Heidelberg og gennem-
a r b e j d e d e  d e r e f t e r  v o r e s 
businessplan som grundlag for 
forhandlinger med banker og 
finanshuse for at støtte op om 
vores projekter og industri kon-
solidering. Det resulterede i 
ejerskabsandel af virksomheder i 
Detroit, Michigan og Windsor i 
Canada i 2005 og majoritet 
ejerskab af Patented Printing i 
Dayton, Ohio i 2006.    

Patented Pr int ing b lev re-
branded og omstruktureret til 
Think Patented som et Marketing 
Execution firma. Omsatte for ca. 
$ 12 millioner i 2006 med 80 
ansatte, og vi når her i 2019 op på 
ca $ 22 mill ioner med 125 

Stort samfunds-engagement
N i e l s  M o r t e n  W i n t h e r s 
iværksætterflamme er også 
tændt for stort  samfunds-
engagement. Han fortæller: 

Niels er også meget involveret i 
lokalsamfundet både kommer-

ansatte. Vi opererer fra nye og effektive 85,000 sqf 
faciliteter med nyt udstyr fra bl.a. Heidelberg og HP 
(Hewlett Packard).

- 2014 havde jeg æren af at blive 
introduceret til The Ben Franklin 
Honor Society og i 2015 til The 
Printing Industry Hall of Fame. I 
2016 blev jeg efter nogle år i 
bestyrelsen af Dayton's Cham-
ber of Commerce (handels-
kammer) valgt til formand for 
bestyrelsen. Siddende for enden 
af bordet med 50 ledende 
kolleger var selvsagt interessant 
og helt klart godt for business. I 
2018 havde firmaet æren af at 
vinde årets Better Business 
Bureau Eclipse Integrity Award – 
en meget eftertragtet ”recog-
nition of integrity and trust”.

cielt og velgørenhed med en lang række bestyrelses- og 
ti l l idsposter samt aktivt medlem af 
Miamsburg Rotary. 
- Jeg føler bestemt, det er det rigtige at 
gøre, kommenterer han. Gennemgående 
for alle mine gøremål er en troværdig 
samfunds- og kunde-orienteret indstilling 
og mit spørgsmål: ”Hvordan kan jeg 
hjælpe?” Jeg stiller min erfaring med 
udvikling og motivation til rådighed. Alt det 
jeg f.eks. har samlet op sammen med mine 
ØK-kolleger gennem den tid i karrieren.

40 år med Mary skal fejres
-Mary og jeg har 40 års bryllupsdag, 1. 
december. Det skal vi fejre i Danmark med 
to søstre samt vores søn og svigerdatter. 
På hjemmefronten kører Mary et godt og 
kærligt hus. Mary er som sygeplejerske 
også højt værdsat som inspirator, og hun 
deltager ofte i sin profession ved arran-
gementer over hele USA som konsulent 
ved implementer ing af  nye p le je-
hjælpemidler.

Vores datter, Jennifer, som vi adopterede fra Thailand i 
1997, er efter endt universitets uddannelse på Ohio State 
University nu ansat i Corporate Finance hos tyske SAP 
på deres US hovedsæde i Philadelphia.

Vores søn, Kenneth Christian, som blev født i Hong Kong 

-Mary og jeg har tændt vores iværksætter-flamme som selvstændige

Mary og Niels har tændt deres iværksætter-flamme 
godt støttet af børnene, Jennifer og Kenneth Christian 
samt deres svigerdatter, Trine. Her skinner idyllen 
klart igennem, da familien var samlet ved julen sidste 
år i Roskilde. 

Fritid og ferier bruger vi i vores båd på en 
nærliggende sø, eller i badevandet i 
Caribbean som Scuba Dive-Master – i 
øvrigt er hele familien dedikerede 
dykkere. Jeg har også meget glæde af at 
s t y r e  m i n  H a r l e y  D a v i d s o n  p å 
landevejene.

ØK Klubben og ØK Bladet er en fortrinlig 
måde at blive informeret om nyheder 
omkring gamle kolleger og relevante 
arrangementer. Ser hver gang frem til at 
læse ØK Bladet og føler, det sikrer en god 
forbindelse til hvad, der for så mange over 

så mange år var en fantastisk virksomhed. Bliv endelig 
ved med at trykke bladet!    

Og endnu et bevis for den kommende fødselars 
engagement i ØK Klubben: - Jeg overfører kr. 3.000 
som betaling for livstids- medlemsskab.
                  ELJ

1986, er efter endt universitets uddannelse på Clemson 
Univers i ty  og MBA f ra Syddansk 
Universitet i Odense, nu ansat som Global 
Business Development Manager hos 
finske, F-Secure (cyber security). Han bor 
i København og er gift med Trine, som er 
kundechef i Storm Group.

ØK Klubben fortrinlig kontakt

Niels Morten Winther – giver sig 
selv i fødselsdagsgave et 
medlemskab på livstid af ØK 

Født: Fredericia. Forældre Anna Winther (død 2011) og Christian Morten Winther (død 2001).  * ØK1972: Elev 
Eksport Afdelingen under ledelse af en god læremester, kontorchef og senere prokurist, Eivin Ellekjær. * Efter 
militærtjeneste 1975-76 videre med ØK´s ”professor kursus”, derefter første ØK-udstationering, 1977-79, til 
Heidelberg Eastern, New York, Atlanta og Dallas under så gode chefer og læremestre som Sven Højtved 
Pedersen og Hans Peetz -Larsen.  * Gift 1.12. 1979 med Mary Louise fra Johnstown, Pennsylvania * 1980 
Efter første hjemmeferie og nygift blev næste udstationering EAC Hong Kong som Division Manager for EAC 
Machinery–Material Handling, Packaging, Graphics. Crossfield og LinoType Hell gik godt og medførte 
agenturekspansion i Syd-Korea, hvor Ilshin Graphics blev supporteret fra EAC Graphics Hong Kong. * 1984 
udstationeret i nuværende Beijing som General Manager. Tre gode år med trivsel og etablering af kontor- og 
lejligheds-komplekset, East Lake Villas, i jointventure med Shougang koncernen samt Danida. Erik Bøgh 
Christensen var min gode chef i mine Hong Kong og Kina-dage. * 1987 tilbage til New York som Senior VP hos 
Heidelberg Eastern. * 1988-1992 President & CEO Baumfolder Corporation i Sidney, Ohio.  Havde frie hænder 
til at omstrukturere og efter væsentlige ændringer blev firmaet levedygtigt og solgt til Stahl Folder. Stahl blev 
senere købt at Heidelberg, og det gamle Baumfolder firma eksisterer i dag som en Heidelberg fabrik. * Efter at 
have overgivet nøglerne til Baumfolder i begyndelsen af 1992 blev jeg udnævnt til filialbestyrer af EAC 
Singapore. Igen tre gode år med modernisering, trivsel og påbegyndelse af bygning af et nyt EAC Singapore 
firmadomicil. Samtidig blev jeg bedt om at etablere EAC Graphics Asia Support Center i Singapore. * 1994 
udnævnt til filialbestyrer i Thailand, satte fokus på modernisering og trivsel. Carsten Dencker Nielsen var en 
god boss i mine Singapore og Thailand dage. * 1996 – efter 24 gode år i ØK rekrutteret af Heidelberg til stilling i 
Atlanta, Georgia. Startede som Senior VP Sales & Marketing hos Hans Peetz-Larsen. Overtog President & 
CEO jobbet for North America ved HP-L's pensionering.  Otte gode år i Atlanta med trivsel og meget høje index 
for kundetilfredshed. * 2001 havde jeg den glæde at blive æresdoktor (honorary doctor) af Business and 
Industry ved Ferris State University i Michigan. * Siden 2006 ejer og formand for bestyrelsen af Think Patented, 
Miamisburg, Ohio.

Niels Morten Winther fortæller til blå bog: 
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Lars Boe sendte i forrige blad medlems-stafetten videre 
til Inger Holbech med begrundelsen: Inger er en af ØK 
Klubbens beskedne stjerner, som gennem mange år har 
bidraget med en uvur-
derlig arbejdsindsats for 
klubben altid garneret 
med godt humør. 

Inger tog natur l igvis 
udfordringen op og invi-
terede Ellen Thomsen, 
enke efter Klavs Rahbek 
Thomsen, til en stafet-
passiar i Asia House. 
Undertegnede fik en 
forsmag på mødestilen, 
da Inger bekræftede: - Du 
må væbne dig til besøg af 
to meget livlige 80-årige 
piger (Ellen har netop 
rundet 80 år og Inger selv 
82 år). 

Inger indledte passiaren 
med Ellen: - Lars Boe 
taler så pænt om de beskedne stjerner i ØK. Er du enig i, 
at vi kan udbrede den beskrivelse til alle os piger i ØK 
såvel i direkte job som alle jer, der som hustruer 
oplevede et liv med ØK som en vigtig del af familien? I 
var jo ofte afgørende for at holde familien på sporet 
under f. eks udstationeringer og ikke mindst bidrage til 
Kompagniets sociale status i repræsentative selskaber 
og social omgang?

Ellen: - Jo…vi var da alle stjerner på hver vores måde, 
som egentlig burde værdsættes højt i den tidligere 
udvikling af ØK. Jeg husker tilbage på fantastiske år og 
udfordringer i Bangkok, på Skt. Thomas, De Vestindiske 
Øer, i Sydkorea og i Holbergsgade sammen med Klavs 
og vores to drenge, Ole, født i 1972 og nu dag ansat i 
Nestlé-koncernen, samt Thomas, født 1974 og arbejder 
i dag som bygningskonstruktør.   

Det  b lev jo  t i l  r ig t ig  mange repræsentat ive 
sammenkomster og begivenheder, der krævede sit af 
mig og Klavs som værtspar, fortsætter Ellen. Jeg kan 
nævne utallige oplevelser, men et godt eksempel er 
under vort ophold for Vestindisk Kompagni i Denmark 
Hill på Skt. Thomas, 1977-1981. En formiddag sagde 
Klavs: 

Fantastske udfordringer

- Ellen. Prins Henrik og hans søn, Kronprinsen, kommer 
til middag hos os i aften….! Det kongelige selskab var på 
privat sejlferie med nogle venner, og som altid i forhold til 
Kongehuset var der tæt kontakt til ØK´s repræsentation 
også her. Det er jo lidt af en udfordring at have kongeligt 
selskab, så da Klavs bød til middag, tog jeg som altid 

Mønsterbryder

Ellen: - Ja, jeg ville gerne vise, at Klavs og jeg var på lige 
fod som værtspar, men det var ikke altid så ligetil. Moden 
skifter jo, så hvorfor skulle vi piger altid stille op i langt 
ved middage? Jeg forsøgte mig en gang i kort kjole, men 
Klavs' argumenterede for lang kjole - og vandt. 

Inger: - Jeg hører, du var god til at sætte dit eget præg, 
når det kom til de repræsentative sammenkomster?

Efter fire år på Skt. Thomas valgte familien, at det var tid 
for drengene, Ole og Thomas, at komme hjem til 
Danmark til skole og studier, og det blev herefter til nye 
udfordringer for familien, hvor Klavs var tilknyttet den 
meget spændende udvikling omkring Industriafdelingen 
i Holbergsgade. 

Ellen: - Sydkorea bragte igen mange repræsentative 
arrangementer for ØK i det vidunderlige land. 

Ellen og Klavs mødte 
hinanden i København 
1969 og blev gift her to år 
senere. Ellen er født i 

Højer i det sønderjyske, men valgte at drage mod 
hovedstaden for uddannelse til sygeplejerske på 
Bispebjerg Hospital. 1971 fulgte hun med Klavs til først 
Dumex i Bangkok senere som filialbestyrerpar i 
Thailand, hvor Klavs efterfulgte Bent K. Kierkegaard. 
Efter i alt 17 år i Thailand blev Klavs afløst af Carsten 
Dencker Nielsen, og familien flyttede om på den anden 
side af kloden, til Skt. Thomas.

udfordringen op i køkkenet og personalet i øvrigt. Det 
blev til herlige timer omkring vores middagsbord: Vi 
præsenterede Prins Henrik for de lokale retter samt 

”Planter´s Punch”, som 
jeg tilrettede under opsyn 
af prinsens tre bevæb-
nede sikkerhedsvagter 
uden problemer. Hele sel-
skabet nød serveringen 
med stor  appet i t .  Vi 
sørgede dog for bøf-
sandwich til de unge, men 
da jeg spurgte Kron-
prinsen (dengang 13 år), 
om det var nyt for ham 
med en bøfsandwich, 
svarede han - Nej, nej, 
dem har jeg fået mange af 
på Mc Donalds  der -
hjemme.

Men det blev ikke sidste udstationering. Klavs blev 1993 
tilknyttet ØK i Sydkorea og Ellen fulgte efter fra 1994. 
Deres drenge blev i Danmark, de havde jo deres studier 
og karrierer at se til her. 

Tilværelsen i Sydkorea var ikke i dagligdagen som sådan 
præget af forholdet til Nordkorea eller storpolitikken Men 
det blev en stor udfordring for både Klavs og mig, fordi 
hans opgave jo faktisk var at lukke og slukke for ØK´s 
aktiviteter. Og derefter gik han på pension. 

Inger Holbech fortæller til blå bog om sine næsten 30 år i ØK:

Født: 27. marts 1937 – Opvokset på Nørrebro og i Søborg – Bor nu: Husum, København * Uddannelse: Elev 
og uddannet på Hovedtelegrafen i København. * Karriere: Jeg blev hentet til ØK i 1963 sammen med Annelise 
Willer og Vibeke Bork for at udvide det eksisterende telegrafkontor under ledelse af Erik Lading Sørensen og 
Jørgen Lund. Telegraf-årene var spændende og det var meget interessant med kontakten til den store, vide 
verden, som betød vagter på hverdage kl. 7-22 samt lørdags- søndagsvagter. 

På søndagsvagterne var vi alene, og det kunne hænde, at jeg havde en ”hjælper” med - min datter Anne-Mette. 
Vi stod tidligt op og listede os ud for ikke at vække den sovende familie.  Der var nemlig en lillebror som gerne 
ville med, men han var for lille, så vi passede på ikke at vække ham, inden vi kørte. Og mens mor ordnede den 
indkomne post, sad den lille pige og kiggede på med store øjne. Det var nok en tidlig introduktion til 
arbejdsmarkedet for min datter, men det var for os mange hyggelige stunder, og det var sjovt af have noget 
sammen, som resten af familien kun kunne gætte om.

ØK Sport har altid haft en plads i mit hjerte. Hvem husker ikke vores årlige weekendture med Marchforeningen 
til Ladelund Landbrugsskole hvor vi gik 12, 25, eller 40 km alt efter valg. Turen fra København var 
underholdende i sig selv: Kaj Runchel forsynede holdet med madpakker til togturen og stemningen var altid 
høj. Hvert år konkurrerede vi med Dansk Camping Union om flest gået km, og lørdag aften bød altid på vablebal 
hvor alle mødte op uanset vabler eller ej. 

Privat deler jeg i dag mine nye interesser mellem Tai Chi, Line Dance, korsang, en fransk studiekreds, en 
bogklub og en frokostklub med 'gamle' kolleger. Min glæde ved det internationale tilfredsstiller jeg med rejser, 
og især går turen ofte til Bristol i England, hvor den lille pige, der hjalp mig på mine søndagsvagter, nu bor og har 
et dejligt job. England er blevet mit andet fædreland, hvor jeg også føler mig hjemme. Og i min seneste tur i 
oktober blev det også til opera med den blinde italienske operasanger, Andreas Bocelli, i Birmingham.

Jeg havde kontakt på tværs af hele Kompagniet. Det udmøntede sig hurtigt i vores frokoster, som i daglig tale 
blev kaldt for 'hønsegården'. Da krisen ramte ØK i 1981, blev Telegrafkontoret afhændet, og efter mine 18 år 
her blev personalet splittet for alle vinde. Jeg fik tilbudt et sekretærjob hos O. F. Andreasen og Ib Henry Hansen 
i Industriafdelingen. Det var en stor omvæltning, der var meget at lære og en helt ny verden at arbejde i. Når jeg 
kigger tilbage, vil jeg gerne anerkende de mange gode kolleger, der var medvirkende til, at jeg hurtigt fandt mig 
tilrette.

Undertegnede føjer til: Lars Boe introducerede Inger til stafetten som en af ”ØK´s stille, beskedne stjerner” 
Sådan er det!� � � � �                                                                                               ELJ

Formand Ole Mohrsen var meget aktiv i ØK Sport, så da Kompagniet oplevede tilbagegang, var han drivkraften 
i at stifte ØK Klubben, som tog over fra ØK Sport. Lis Mørup og jeg var blandt de tidlige aktive medlemmer i 
bestyrelsen, og vi arbejdede strålende sammen i mange år. Vores vandreture fra Jylland blev byttet ud med 
Dyrehaven, og vi introducerede nye arrangementer til fri-lufts-opera og jazz-aftener, som var meget populære. 
Jeg var aktiv i bestyrelsen som sekretær i 15 år, og i dag ser vi klubben i god gænge.  ØK Klubben rummer så 
mange gode minder, og jeg er stolt af at have været en del af klubben, selvom jeg tillod mig selv pension i en 
alder af 78. 

Mit næste skift blev til Aktionær-Sekretariatet med Ib Henry Hansen som chef. Da Ib Henry valgte at gå på 
pension, skulle jeg som sekretær følge ham. I opsigelsesperioden gik jeg i mit stille sind og sagde farvel til alt og 
alle, men heldet følger en vis person…og inden min opsigelsesperiode udløb blev jeg ansat hos Flemming 
Marcher i Finansafdelingen. Desværre omkom FM på tragisk vis på en ferie i Frankrig, og mit næste stop blev 
Consumer Divisionen. Her var jeg indtil ØK flyttede teltpælene ud på Midtermolen og min tid med Kompagniet 
endte i 1992.

1983, efter OFA gik på pension, tog Hans Peter Holst roret i afdelingen med visioner og nye ideer. En ny og 
spændende tid fulgte. De daglige udfordringer var ikke blot den udenlandske kontakt men også de store 
forandringer, som IT-udviklingen bragte med sig.

Inger Holbech har medlems-stafetten - Sætter fokus på de mange ”beskedne helte” bag deres mænds ØK-karrierer - her Ellen Thomsen 

Prins Henrik og hans søn, Kronprinsen, kommer til middag i aften…

Ellen Thomsen, til venstre, er Inger Holbechs stafetgæst med fokus på 
”de beskedne helte i ØK”. Ellen er enke efter Klavs Rahbek Thomsen, 
som døde for tre år siden. 

– Jeg sender den videre til min tidligere chef i EAC 
Trading Division, Hans Peter Holst.�

Inger sender stafetten videre til Hans Peter Holst  
ØK Bladet: - Hvem skal have næste medlemsstafet i 
ØK Bladet, Inger? 
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Mønsterbryder
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Jørgen Lund. Telegraf-årene var spændende og det var meget interessant med kontakten til den store, vide 
verden, som betød vagter på hverdage kl. 7-22 samt lørdags- søndagsvagter. 
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kigger tilbage, vil jeg gerne anerkende de mange gode kolleger, der var medvirkende til, at jeg hurtigt fandt mig 
tilrette.

Undertegnede føjer til: Lars Boe introducerede Inger til stafetten som en af ”ØK´s stille, beskedne stjerner” 
Sådan er det!� � � � �                                                                                               ELJ
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Oplevelser med ØK Klubben: Sensommer- Golf – Historien omkring Asia House - Vistisens Hatte og Cigarer – ØK og Rusland – Julefrokost 

ØK Bladet har fra golfudvalgets, Peter l. Clausen, 
modtaget denne beretning om endnu en god omgang 

Således godt præpareret var det herefter bare at finde 
sine bold-kollegaer, komme ud til sit starthul og sætte 
spillet i gang. Det blev til gode scorer generelt, men det 
længste strå blandt kvinderne blev opnået af Noi 
Hansen, 31 points, skarpt fulgt af Lydia Jensen, 30, og 
Inger Luciani, 29. På herresiden var det Steen Christian 
Petersen, som lagde alle andre bag sig i kampen om de 
drilske Stapleford-point med hele 33p.med lidt luft til Jan 
Vistisen, 31p og Claus Meulengracht, 29p. Der var som 
altid lagt lidt ekstra konkurrencer ind. Længste drive blev 
for kvinderne vundet af Gurli Castenskiold og for 
herrerne Steen Christian Petersen, som dog på en rigtig 
god dag overlod ”tættest på pinden” ved hul 17 til Jens 
Estrup med kun 0,57m til hul. Stærkt af Jens. Næste 
gang går den i! En stor tak blev rettet til dagens 
sponsorer. Alice og Erik Bøgh Christensen, Henrik 
Alsing, Olive by I&K og Golfsmeden/Niels Chr. 

ØK golf i Hornbæk, 12. september. Vejrguderne stod os 
bi igen på Hornbæk Golf Klubs skarpe og veldresserede 
baner for de 25 deltagere. Knud Birk og Claus 
Meulengracht fra golf-udvalget tog godt imod ved 
velkomstbordet, og Claus havde fået arrangeret gun-
start, så alle kunne starte samtidigt i nyt fint samarbejde 
med Hornbæk Golf Klub. Kenneth Luciani stod for den 
formelle velkomst og delte en ny erfarings-oplevelse fra 
sin tid i Holbergsgade: ”Telefonen ringede på kontoret, 
og sekretæren tog den. - Goddag det er Toft. Jeg har en 
golfaftale med direktør Bent K. Kierkegaard, men nu kan 
jeg ikke huske, hvilken bane vi aftalte - Beklager, men 
direktøren er ude til et vigtigt møde og træffes ikke mere i 
dag - Ja, ja, ja! Jeg ved det! Sådan skal De sige, men sig 
mig bare hvor…. - Beklager, men chefen er ude - Allright! 
Fortæl mig bare om, det vigtige møde er i Rungsted eller 
Hornbæk?”  

Sensommer golf – også med ny 
Luciani-oplevelse 

ØK Bladet kan dog allerede nu råde ØK-golferne til at 
sætte et kryds i 2020-kalenderen ved fredag, 3. juli – 
også blandt dem af jer derude, der planlægger at være 
herhjemme i den periode.

Historien ved Asia House – Vistisens 
hatte, rom og cigarer

Pedersen. Golf-udvalget går nu i vintertræning for at 
komme op med skarpe oplæg til ØK Golf og samvær 
igen i 2020. 

26. september blev en blandet eftermiddag for en god 
snes ØK-medlemmer. Først om historiske holdepunkter 
omkring Asia House og derefter i selve Asia Hall om flotte 

sommerhatte, Havana Club Rom og indonesiske cigarer 
i et samarbejde mellem Catherine (Cathy) Schlicht-
Bang, Bang Travel Management, og Jan G. Vistisen. På 
det store gruppebillede (foto Niels Erik Knudsen) er hele 
selskabet samlet på husets legendariske trappe inden 
turen rundt blandt mange historiske pejlemærker 
omkring Asia House. I midten med hvidt net er det Cathy. 
Desværre blev turen ramt af ret heftig regn, så alle var 
glade for, at Jan G. Vistisen havde ”nærende” Havanna 
Club Rom at byde på, da turen kom til hans meget 
inspirerende del af eftermiddagen i Asia Hall. Jan fortalte 
engageret om sine håndvævede, flotte Panama hatte og 

virksomhed på bare 15 år
ØK-værket UDSYN´s forfatter, Martin Jes Iversen, 
besøgte ØK Klubben, 31. oktober. Der var her for de 

næsten 40 medlemmer især fokus på, hvordan H. N. 
Andersen også ved intense russiske forretninger gjorde 
ØK til landets største virksomhed fra stiftelsen over de 
næste 15 år. Martin gav et særdeles interessant indblik i, 
hvordan han via sin adgang til hidtil lukkede arkiver fik 
indsigt til sit arbejde med UDSYN (læs om det i værket fra 
side 208) også i den meget afgørende periode fra ØK´s 
stiftelse og de næste ca. 15 år. HNA oparbejdede også i 
den russiske forbindelse et sublimt samarbejde med 

datidens erhvervs-ikoner, Isak Glückstadt og K. A. 
Wallenberg, samt det danske kongehus og det russiske 
Tsar-rige. 1911 havde ØK ca. 10.000 medarbejdere i en 
vidtforgrenet virksomhed med hovedvægt på de 

ØK blev landets største 

håndru l lede  c igarer.  Jan  arbe jder  hård t  på 
markedsføringen, efter at familien som omtalt er flyttet 
hjem til Danmark efter hans lange ØK-karriere i bl.a. 
Singapore. På det andet foto skåles der i rom også for at 
ønske Jan held og lykke med sine nye aktiviteter. 
Aktivitetsudvalgets Maria O. Jensen og Kerstin 
Jacobsen sørgede også godt for dagens deltagere med 
lækkert hjemmebag.

Seks gæve ØK-golfere klar til dyst i Hornbæk, 12. september. Fra 
venstre Henrik Flensborg, Gert Mikkelsen, Mogens Dan 
Pedersen, Erik Bøgh Christensen, Kenneth Hansen og Jørn 
Eriksen.  

Honorarbissernes navnkundige julefrokost holdt 
flyttedag i år, torsdag 21. november. De seneste års 
ramme, Cirkelordenen, var ikke klar efter en 
omfattende renovering, så denne gang skulle slaget 
stå i lokalerne, Mit Plenum på Godthåbsvej, 
Freder iksberg.  Det  lykkedes igen for  ju le-
arrangørerne, Peter Buron, Ole Møller, Gorm Kjærbøll, 
Mogens Dan Pedersen og Niels Peder Veje at sikre 
nogle festlige timer for de ca. 30 deltagere. Næste år 
bliver det til 60 års fødselsdag for denne herlige stund. 
Desværre kom deadline for ØK Bladet i vejen for 
yderligere detaljer og foto fra aftenen, men vi følger op 
på hjemmesiden hurtigst muligt. 

oprindelige kerneområder, skibsfart og handel. Ingen 
anden dansk virksomhed har før eller siden præsteret 
en lignende væksthistorie. Martin orienterede især om 
ØK´s tidlige forretninger med f.eks. russiske 
troppetransporter, som var meget afgørende for 
Kompagniets hurtige og tidlige vækst. – På det store 
billede fra dagen i Asia House er Martin i gang med at 
berette om væksthistorien. En af dagens gæster, Jens 
Mortensen, t. h. på det andet foto, havde et personligt 
eksemplar med af en aktie i det russiske ØK-selskab, 
som her tages nøjere i øjesyn af Ole Wiberg, til venstre, 
og Jakob Bejer. Jakob havde taget den lange tur fra 
Jylland for at være med denne dag i ØK Klubben. Foto: 
Erik Ljunggren. 

Flyttedag for honorarbisserne

Værket, ”UDSYN – ØK 
– Danmark – Verden”, 
er udsolgt fra forlaget, 
Lindhardt & Ringhof. 

ØK Klubben har dog 
sikret et mindre, be-
g r æ n s e t  o p l a g  t i l 
depot, hvor der er 
mulighed for enkelte 
medlemmer at købe 
værket til en pris á kr. 
2 7 5  +  e v e n t u e l 
forsendelse efter først-
til-mølle princippet. 

Interesserede kan i 
g ive t  fa ld  kontakte  under tegnede pr.  mai l , 
erikjunge88@gmail.com, for nærmere aftale helst om 
afhentning i Asia House.

På billedet her er vores gode kollega, Anton Nissen, der 
fordyber sig i UDSYN.� �
                   ELJ

Lille restlager af UDSYN
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                   ELJ

Lille restlager af UDSYN
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Lancering af Carsten Dencker Nielsens erindringer
Som tidligere bebudet er Carsten Dencker Nielsens erindringer nu klar i bogform til lancering i Asia House, tirsdag 
17. december kl. 16. Medlemmer af ØK Klubben er inviteret til disse minderige timer i Asia House sammen med 
Carstens familie og omfattende kontaktflader i øvrigt. Så vi bliver mange, og der vil derfor desværre være loft for 
deltagelsen af ØK Klubbens medlemmer, og det gælder for alle interesserede, at tilmeldingen bliver efter ”først til 
mølle” princippet i ovenstående link. Eventuel deltagelse vil så blive bekræftet løbende. - Arrangements-ansvarlig 
for ØK Klubbens del: Erik Ljunggren (erikjunge88@gmail.com)

Inden vi tager hul på striben af ØK Klubbens kommende 
arrangementer, skal det nævnes, at næsten 100 
medlemmer råbte banko, luftede spænding og 
julestemning med gløgg og æbleskiver i Asia House, 4. 
december. Det var dog ikke muligt at bringe aktuelt 
indslag om det i bladet her på grund af deadline for tryk. 
Så det må du vente med til første blad i 2020 (marts) eller 
se aktuelt på hjemmesiden både i denne sammenhæng 
og i øvrigt: www.eacclub.dk  

Nyt: Vi starter det nye år med petanque
Torsdag 16. januar kl. 16, Event Boulebar, tidligere 
Daells Varehus, Nørregade 18, 1165 København K. 
Det nye år starter med nyt i klubbens aktivitetsprogram - 
vi skifter de tunge bowlingkugler ud med de lettere 
petanquekugler. Der er sikret guide til dem, der ikke 
allerede er fortrolig med det intense, fransk-inspirerede 
spil, og vi deles op i hold nogenlunde efter færdigheder 

Banko efter deadline med præmier ud over spænding og morskab til bedste 
hold. Arrangementet rundes af med pariserbøf og 
hygge. Vi bliver desværre af hensyn til forudbestillingen 
nødsaget til at sætte et loft på 30 deltagere, så for den 
del gælder ”først til mølle” med allersidste frist for 
tilmelding og betaling, fredag 3. januar 2020, via 
klubbens hjemmeside. Samlet pris pr. deltager er kr. 
200, som dækker spil og pariserbøf, derudover kan I 
købe drikkelse efter eget valg og betaling (kort og ikke 
kontanter). 
Arrangements-ansvar l ige:  Kerst in  Jacobsen 
(kerstin.jacobsen@mail.dk) og Maria O. M. Jensen.

Museumschef, Esben Hedegaard, 
om thai-familier 
Tirsdag 18. februar kl. 15, Asia House med 
efterfølgende thai-inspireret Runchel-anretning.
Museumschef Esben Hedegaard, Svendborg, besøger 
klubben i forlængelse af artiklen på ØK Bladets seneste 

Den ubarmhjertige bombning 
af Den Franske Skole
Torsdag 19. marts kl. 17, Asia House. 21. marts er det 
75-år siden Den Franske Skole på Frederiksberg blev 
sønderbombet ved en tragisk fejltagelse. Vi har inviteret 
fungerende informations- og operationschef for 
Hovedstadens Beredskab, Tim Ole Simonsen, til Asia 

forside om sit arbejde med en udstilling, der skal afdække 
den kulturelle og integrerende platform, især ØK havde 
for udviklingen i det indfødte, thailandske samfund ud 
over det rent handels- og forretningsmæssige. 
Hedegaard blev inspireret til det i DR-serien fornylig om 

thailandske kvinder, der flyttede fra Østens varme til en 
dansk tilværelse. Men han går også den anden vej, 
hvorfor de thailandske kvinder valgte et liv med danske 
unge, ugifte og veluddannede mænd, som søgte 
udfordringer i daværende Siam. Esben Hedegaard har 
fortsat arbejdet intenst sammen med sine thailandske og 
danske kontakter for at realisere projektet. Hans drøm er, 
at udstillingen også skal finde en ramme i ØK´s hidtidige, 
navnkundige administrationsbygning på Oriental Avenue 
i Bangkok. Han har også gravet interessante nye vinkler 
op om ØK´s teakskovning i Siam, som han har fundet 
beretninger om bl.a. i sin bedstefars storebror, Peder P. 
Hedegaards breve. – Pris for deltagelse kr. 200 pr 
person, inkl. thai-inspireret spisning samt mulighed for 
tilkøb af drikkelse. Sidste frist for tilmelding og betaling 
helst via hjemmesiden, fredag 7. februar. Arrangements-
ansvarlig: Erik Ljunggren erikjunge88@gmail.com

Tilmelding se hjemmesiden under tilmeldinger!

Kommende klub-arrangementer: Portrætbog Carsten Dencker Nielsen - Petanque – Thai-familier og Svendborg Museum - Bombardementet af Den Franske Skole 

Din tilmelding til arrangementerne – se kolofonen 
på bagsiden, side 16. Eventuel telefonisk kontakt til 
aktivitetsudvalget: Maria O. M. Jensen, tlf. +45 4087 
3056 eller Niels Veje, tlf. +45 2684 1165. Køb af 
d r i k k e v a r e r  v e d  k l u b b e n s  A s i a  H o u s e 
arrangementer: Vand 15 kr. - Øl 18 kr. - Rød-/hvidvin 
pr. glas 25 kr. eller 125 kr. pr. flaske. Kontant 
afregning eller mobile pay 4087 3056. 

Torsdag16. april kl. 18, Asia House: ØK Klubbens 
generalforsamling, hvor vi som sædvanlig runder af 
med Runchels navnkundige rijstafel. 

Tirsdag 26. maj (arbejdsdato) kl. 16, besøg i ØK´s 
tidligere hovedsæde, Holbergsgade.
Rundvisning og aktuel orientering ved den nuværende 
ejer, Danske Bank. Arrangements-ansvarlige: Ole J. 
Mohrsen og Erik Ljunggren i samarbejde med 
klubmedlem, John Michael Jensen, tdl. Danske Bank

Fredag 3. juli (arbejdsdato): Sommergolf i Hornbæk 
også for alle jer, der er hjemme derudefra i sommeren. 
Aktivitets-anvarlig: Andy Vels Jensen og årgang 76 golf 
team´et.

Kryds af i din kalender

Vi vender tilbage med fakta i næste blad (marts) for de 
videre 2020 arrangements-planer, men du bør allerede 
nu markere disse i din kalender:

Torsdag 20. 8. Asia House, kl. 16 afsluttende med 
Runchel-middag. Naturfotograf-parret Bjørn 
Olesen (tidligere ØK) og Fanny Lai. Arrangements-
ansvarlig: Niels P. Veje.

Tirsdag 4. august kl. 18. Cirkusrevyen efter spisning i 
nærliggende restaurant på Bakken. Der er meget 
stramme reservations-regler for Cirkusrevyen, og det 
betyder, at vi må bede om tilkendegivelser fra 
medlemmerne om deltagelse senest, fredag 10. januar, 
så vi ud fra det kan danne et overblik på hvor mange, vi 
skal satse på såvel i revyteltet som ved spisningen. 
S e n e r e  k o m m e r  y d e r l i g e r e  d e t a l j e r,  m e n 
udgangspunktet er samlet medlemspris for revy (gode 
pladser) og spisning á kr. 600. Tilkendegivelse til 
arrangements-ansvarlige, Maria O. M. Jensen, 
morasutti@hotmail.com og i den forbindelse følger 
yderligere anvisning om betaling og andre fakta.

House få dage før 75-året.  Tim er en meget engageret 
og vidende formidler af hændelser som dagens emne. 
På foranledning af den danske modstandsbevægelse 
gennemførte RAF et angreb på Shell huset, der husede 
det tyske politi. Et af de angribende fly styrter ned tæt 
på skolen og efterfølgende fly udløste deres bombelast 
over skolen og kvarteret. Bomberne rammer 
skolebygningen, og der udbryder efterfølgende en 
kraftig brand. Katastrofen er en realitet, 17 voksne og 
86 børn omkommer. Også det omkringliggende kvarter 
rammes hårdt med dræbte og store ødelæggelser. 
Dagens gæst i Asia House berører emner som: 
Baggrunden for angrebet -  Flystyrtet og katastrofen på 
skolen – Redningsarbejdet og brandenes udvikling i 
kvarteret - Hvordan gik det de efterladte og de 
bomberamte familier? Gebyr kr. 200,- pr. person inkl.. 
Runchel-middag bedes indbetalt ved tilmelding/køb via 
klubbens hjemmeside, man er velkommen til at tage 
gæster med. Tilmeldingsfrist, senest fredag. 13. marts, 
2020. Arrangements-ansvarlig: Maria O. M. Jensen - 
morasutti@hotmail.com 
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Det blev også bekræftet, at interessen for værftets 
eftermæle den dag i dag er betydelig, da Nakskov 
lokalhistoriske Arkiv inviterede til lanceringen af 
Nakskov Skibsværft i billeder. Som tidligere omtalt i ØK 
Bladet skabte værftets fotografer dokumentation for 
store som små begivenheder med ikke mindre end 
80.000 motiver. 

Lørdag 9. og mandag 11. november blev der i H. N. 
Andersens fødeby, Nakskov, afviklet arrangementer, 
der klart understregede hvor stor en betydning, ØK 
havde og fortsat har for byen. En billedbog om Nakskov 
Skibsværft blev lanceret og to dage efter kunne H. N. 
Andersen Kollegiet på Violvej markere 50 året for 
indvielsen og samtidig åbne af et nyt cykelhus (støttet af 
ØK Fonden) for beboerne. 

Tusinder af billeder
Nakskov Skibsværft (1916-1986) var i sin tid 
landsdelens største virksomhed.

Anført af arkivleder Heidi Pfeffer og et team af frivillige 
har de seneste år gennemgået hele samlingen og samlet 
de vigtigste milepæle i bogen. Resultatet mødte en 
tætpakket interesse ved lanceringen, hvor en lang 
række af gæsterne havde direkte reference til 
ansættelse på værftet el ler kendskab t i l  det 
familiemæssigt. Og som Heidi sagde til den store 
forsamling: - At vi står så tæt her i dag viser klart, hvor 
stor betydning værftet havde og har den dag i dag for os 
alle. 

Lollands eneste kollegie for unge

Heidi Pfeffer løftede også en interessant flig om, at 
projektet med billedbogen, som er støttet af ØK Fonden, 
har vakt interesse på Helsingør Skibsmuseum, som hun 
og det frivillige team har besøgt for at fortælle om 
projektet efterfølgende i forbindelse med en visit også i 
Asia House. Lokalarkivet har også arrangeret en 
udstilling baseret på materialet indtil 1. februar 2020 – 
ØK Bladet anbefaler et besøg i Jernbanegade.

Mandag, 11. november, stod så et andet markant ØK-
aftryk i Nakskov for tur med stor opmærksomhed fra hele 
byen – H. N. Andersen Kollegiet. Markeringen blev 
anført af forretningsfører Joan Skafte og hendes daglige 
team, Susan Nielsen og Martin Melmved samt 
bestyrelsens næstformand, Lars Christiansen. På 
dagen var det præcis 50 år siden, at kollegiet blev indviet 
ved bl.a. direktør Olav Kongstad, Nakskov Skibsværft, 
og H. N. Andersens familie. (ØK Bladet nr. 3 2018 bragte 
en artikel om det).

De aktuelle 50 år blev også markeret med indvielse af et 
nyt cykelhus, som er støttet af ØK Fonden. Joan Skafte 
og co. fik på dagen mange positive tilkendegivelser for 
driften af kollegiets 75 pladser i taler ved viceborgmester 
Vibeke Grave, og direktør Søren Vikkelsø, fra kollegiets 
tværgående mentorgruppe. Undertegnede bragte en 
hilsen fra ØK Fonden, og fik æren af at klippe snoren til 
det nye cykelhus sammen med Joan Skafte og 
næstformand, Lars Christiansen.  Kollegiet er i dag 
Lollands eneste tilbud af denne karakter til de unge 
studerende.                                                              ELJ 

To Nakskov begivenheder med stærkt ØK-præg 

Der var allerede under lanceringen heftigt køb af den nye 
billedbog. Det glimrende julegavetips kan købes á kr. 199 + 
eventuel forsendelse på Nakskov lokalhistoriske Arkiv, Bog & 
Ide Nakskov eller Nakskov Turistbureau. (Foto Erik Ljunggren).

Blandt de 12 frivillige, der har arbejdet intenst med 
billedbogens enorme materiale, er Jørgen Thomsen, som bl.a. 
var aktiv i værftets allerede dengang avancerede EDB-afdeling i 
samarbejde med ØK Data.

Der var også stor opmærksomhed omkring H. N Andersen 
Kollegiet disse dage i Nakskov, hvor højdepunktet var snoreklip 
ved det nye cykelhus, som straks blev taget i brug af husets 
mange unge beboere. (Foto Mogens Andreasen)

Medlem af ØK Klubben, Niels Storinggaard, Farum, 
bringer i Det blå Danmarks fagblad, Søfart, flere indslag 
om ØK´s svanesang (se: www.soefart.dk). Niels var 
selv aktiv i ØK Shipping en halv snes år, 1985-1995, og 
han sætter derfor særligt fokus på ØK som rederi-

Erik BC kommenterer til Niels: - Med hensyn til ØK 
historien og det faktum, at ØK ikke eksisterer mere, er 
vi mange der beklager. Jeg synes det er helt fint at 
bringe gode minder frem om ØK ved artikler som dem i 
Søfart, og det gør bestemt ikke noget, der er en god 
portion selverkendelse af, at meget blev gjort forkert. 
Der, hvor jeg “stritter imod”, er når der skrives, at ØK gik 
neden om og hjem - for det passer ikke.  Til trods for de 
mange fejltagelser og dårlige beslutninger var der 
stadig mange værdier tilbage da bestyrelsen 
besluttede at anbefale til aktionærerne, at ØK skulle 
afvikles.  I perioden blev der udbetalt over DKK 10 mia i 
dividende, og så er det jo lodret forkert at tale om, ØK 
gik ned. Udover dig selv er vi stadig nogle stykker, der 
arbejder med at få det budskab ud til offentligheden, og 
nu, hvor Santa Fe er et overstået kapitel, tror jeg, det er 
ved at være slut med de negative artikler om ØK, og så 
står den fantastiske historie jo tilbage i et pænt lys – 
sådan som vi netop har set det i dine artikler.

konglomerat. Det blev drevet med ”style”, som han 
skriver, da rederiets skibe førte splitflag som det eneste 
danske rederi, og ØK blev jo anset som Danmarks 
fornemste virksomhed. Artiklerne bringes under 
overskriften: ØK: Sådan blev Danmarks store rederi-
konglomerat skabt. 

ØK Bladet har som bekendt løbende fokus på ØK´s 
eftermæle, som det bl.a. fremgik af en kommentar af 
ØK Fondens formand, Erik Bøgh Christensen og 
undertegnede i forrige blad: ØK er en succes. Erik 
Bøgh har da også komplimenteret Storinggaard for 
indslagene i Søfart for netop at sætte fokus på den 
betydning, ØK havde – trods svanesangen.    

ØK står tilbage i pænt lys

������                  ELJ

Niels Storinggaard var 1985-1995 chef for ØK's Bulkafdeling 
samt FPCI (Forest Product Carriers International), som var et 
samarbejde mellem ØK og Mitsui O.S.K. i sejlads med 
skovprodukter fra British Columbia og Nordeuropa. 1987-1990 
blev begge aktiviteter drevet fra Vancouver, Canada.

Et godt eksempel på fornuftigt genbrug og placering gennem ØK Bladet er omtalen i nr. 2, 2019 af en redningsbåd fra 
MS PASADENA, som var havnet hos tidligere maskinmester Jens Arne Lykner, Roskilde. Han har på den baggrund 
nu truffet aftale med Skibsmuseet i Helsingør om overtagelse af den.

Forslag til ting og sager i det nye initiativ til ØK Bladet: erikjunge88@gmail.com

Redningsbåd til Helsingør

� � � � � � �                        ELJ

Har du for meget i gemmerne….?

”Vi har alle slæbt for meget med hjem fra diverse lande, hvor indkøbene var aktuelle - det var dengang….” 

Sådan lød det i en henvendelse til ØK Bladet fra klubmedlem, Birgitte Leding Lund (Jørgens Lunds enke), 
Charlottenlund. Birgitte fortsætter: - Jeg har en æske med alverdens grej til Chinese Brushpainting. Jeg har haft den, 
siden jeg flyttede tilbage til Danmark, og hvis jeg kunne afhænde den igennem ØK bladet, vil det være dejligt. Jeg 
forestiller mig at folk, der har rejst i Asien kunne være interesserede? 

ØK Bladet har fået andre lignede henvendelser, så nu tager vi hul på det med baggrund i Birgittes initiativ, således at 
vi opfordrer til direkte kontakt mellem parterne, så klubben ikke får administrativt besvær med det. Birgitte kan 
træffes på birgittll@gmail.com 
 

Noget for dig? 

Noget for dig?

Storinggaard: ØK´s vidtforgrenede svanesang
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Nakskov Skibsværft i billeder. Som tidligere omtalt i ØK 
Bladet skabte værftets fotografer dokumentation for 
store som små begivenheder med ikke mindre end 
80.000 motiver. 
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alle. 

Lollands eneste kollegie for unge
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 - Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren

Det tog de med sig fra ØK

     December 2019 December 2019

Af Niels Peder Veje og Erik Ljunggren

ØK-ånden

-På vejen ind fra lufthavnen til Kongens Nytorv og min 
danske base på D´Angleterre, kommer vi jo efter 
Holmens Kirke forbi statuen af Tordenskjold og ØK´s 
hovedsæde på hjørnet til  Holbergsgade. Jeg kigger 
altid op på ØK´s minderige bygning og tænker: – Det var 
dér min karriere-verden startede.

Mogens Bay, som blev 70 år 8. januar, er i dag Chairman 
f o r  d e n  v e r d e n s -
omspændende koncern, 
Va l m o n t  I n d u s t r i e s  i 
Omaha, Nebraska, med 
over 20 mia. kroner i 
årsomsætning og næsten 
100 frabriker i 23 lande.   

Valmont Industr ies så 
dagens lys i 1946, da 
grundlæggeren, Robert B. 
Daugherty, investerede 
både sin opsparing på 
5 . 0 0 0  d o l l a r s  o g  s i n 
helhjertede tro på, at 
industri samt handel kunne 
og burde gøres bedre. 
Valmont-stifteren blev også 
en hjørnesten i Mogens´s 
karriere, for det var nemlig 
ham, der gav et jobtilbud til 
Mogens i Kina, 1979, som 
han ikke kunne sige nej til, 
og det blev dermed farvel til 
en ellers særdeles lovende 
karriere i ØK.

-Men jeg tog meget med 
m i g  f r a  å r e n e  i  Ø K , 
fortsætter Mogens. Ikke 
mindst H. N. Andersens vision, ”Verden er ikke større, 
end den kan omspændes af tanken” har fulgt mig 
sammen med den specielle ØK-ånd. Det har jeg 
arbejdet meget ud fra under hele vejen i Valmont: - Vi er 
stolte af at være mennesker med integritet, der 
udmærker sig ved at levere optimale resultater. Vi 
forfølger muligheder for vækst ved at introducere vores 
produkter og processer på nye markeder, lancere nye 
produkter i regioner, hvor vi allerede er repræsenteret, 
og ved løbende at forbedre vores tjenesteydelser. 
Passion i alle dele af organisationen giver energi og 
resultater.

HNA-visionen og 

-Jeg tog også ved lære af de negative sider, ØK blev 
udsat for, med mig. Betydningen af teamånd og 
udvikling fremfor at møde udfordringer med skyklapper 
på. Selvom Kompagniet under afviklingen returnerede 
betydelige summer til aktionærerne, tænker jeg ofte på, 

Engelmann kom på 
andre tanker
Mogens fortæller: - Efter 
opvæks ten  og  gym-
n a s i e t i d e n  i  V e j l e 
studerede jeg jura på 
Århus Universitet. ØK´s 
navnkundige personale-
chef, Gunnar Engelmann, 
mente i første omgang, at 
jeg med den baggrund 
ikke var interessant for 
datidens ØK, så jeg skulle 
ikke regne med noget. 
Men allerede næste dag 
var Engelmann alligevel i 
telefonen og meddelte, at 
jeg kunne komme ind 
som elev. Det blev hurtigt 
klart for mig, at det var mit 
livs chance. Efter tjeneste 
i Den Kgl. Livgarde kom 
jeg tilbage til ØK, 1974. 
Jeg blev straks tildelt 
store udfordringer direkte 
for ØK i Kina bl.a. i tæt 
samarbejde med den 
daværende Kina-chef, 
Erik Bøgh Christensen.  

Mogens Bay var elev i ØK´s Eksportafdeling 1971-73. 
Men inden da havde han faktisk mistet troen på at 

komme ind i sin drømme-
karriere i ØK. 

Det er fra den periode, journalist Otto Ludwig, Hong 
Kong, kunne skrive hjem til Politiken: ”Dansker på cykel 
laver millions-handler i Beijing og Hong Kong. Det var 
Mogens Bay, han fortalte om. Mogens måtte klare sig på 
firmacyklen, som blev brugt flittigt med gode resultater, 
når afstanden gav mulighed for det. Otto Ludwig beretter 
videre om, at Bay fra ØK slutter million-handler til Kina af 
f.eks. canadisk hvede, Heidelberg trykkemaskiner og 
andet i den grafiske branche, samt styringen af den 

-ØK var i en fantastisk position i Kina, fortsætter Mogens 
Bay, fordi mange års dygtig indsats af ØK blev et 
fundament for en fortrolig og intens handelsposition 
allerede tilbage fra år 1900 samt de udfordringer, der kom 
under kulturrevolutionen i 60´erne.  Da Erik Bøgh 
Christensen skulle videre i karrieren, var jeg så heldig at 
overtage hans ledelse af ØK Kina.

hvor meget bedre det ville have været, hvis man i stedet 
investerede midler i at vokse som resultat af en god og 
fokuseret strategi. Det lykkedes desværre ikke for 
topledelsen i ØK at sikre den rette strategi for vækst og 
udvikling, men man klamrede sig for længe til det 
bestående.

Et godt tilbud

punktlige ØK-skibstrafik til de vigtigste havne og meget 
andet. Det var jo ikke helt så let dengang med et helt 
andet teknologisk kommunikations grundlag end det, vi 
kender nu til dags. 

Men føromtalte stifter af Valmont-koncernen, Robert B. 
Daugherty, fik også øje på den unge direktør fra ØK. 
Daugherty havde også planer for Valmont i Kina, og han 
ønskede at knytte Mogens Bay til sig med et tilbud, han 
ikke kunne sige nej til. Sådan blev det til en anden 
betydelig karriere-retning for den unge ØK-mand fra1979 
med nye internationale udfordringer nu for Valmont 
Industries først i Asien, senere i Spanien. Og videre en 
fortsat stigende karriere som koncernens CEO gennem 
25 år ved hovedsædet i Omaha, Nebraska, nu formand 
for bestyrelsen. I hele perioden med Mogens i CEO-
stolen voksede aktiekursen fra 7 USD til 168 USD.

Erik Bøgh Christensen og Mogens Bay arbejdede som omtalt tæt sammen i Kina. 
Erik kommenterer i den sammenhæng: 

“Mogens er en af de allerdygtigste medarbejdere, jeg har mødt i min karriere. Han var en nøglespiller i den 
fantastiske udvikling, ØK gennemgik dengang i Kina, hvor vi konsoliderede og cementerede Kompagniets 
position til vel nok det mest succesfulde handelshus i Folkerepublikken Kina.  Hvis jeg på det tidspunkt, havde 
været mere forudseende, og tænkt lidt større end bare Kina, var Mogens blevet sendt videre i ØK-systemet. Så 
tror jeg ikke, ØK havde mistet ham til vores principal, Valmont Industries, hvor han i stedet kom helt til tops.  Hvis 
Scott Gønge havde efterfulgt Pagh i stedet for Sparsø og Mogens Bay havde efterfulgt Scott Gønge, ville der 
garanteret have eksisteret et flot og sprudlende ØK i dag".

Fra ØK-firmacyklen i Beijing og Hong Kong til CEO og nu Chairman for den amerikanske verdenskoncern, Valmont Industries, Inc.

Gerne dialog i ØK Klubben

Efter den beskedne start i 1946 voksede Valmont til en 
position som internationalt markedsførende for 
ingeniør-produkter, infrastruktur-t jenester og 
vandbesparende vandingsudstyr til landbrug m.m. 
Valmont er noteret på NYSE i New York.
  � � � � �

- Men jeg kommer ikke for at holde en ensidig fortælling 
om min karriere og om det, jeg tog med mig fra ØK. Jeg 
ønsker gensidig dialog - så det skal de øvrige 
medlemmer forberede sig på. 

Mogens Bay er medlem af ØK Klubben og besøger 
gerne klubben i Asia House. Klubbens aktivitetsudvalg 
arbejder på et særligt arrangement med Mogens, når 
der bliver mulighed for det.  

Dialog og teamwork er og bliver Mogens Bays 
livsgrundlag. ��                                      ELJ

Mogens Bay er altid glad for at være hjemme igen her ved sin danske 
base, D´Angleterre, på Kongens Nytorv i København. Efter ankomst 
besøger han så vidt muligt som det første en af pølsevognene…..og 
da vi tog lidt morgenmad sammen til dette interview, kom der en 
omgang god, dansk leverpostej på hans morgenbrød til kaffen. 
Mogens Bay har sammen med sin hustru Cindy -- de mødte hinanden 
helt tilbage i hans Kina-tid for ØK - også et særdeles aktivt socialt 
engagement i Omaha. Parret blev således sidste år udråbt som 
”Citizens of the Year”. (Foto Erik Ljunggren)

Maskinmester Mogens Rodenbergs datter, Charlotte (billedet), beder ØK Bladet om at 
bringe denne efterlysning: 

Hvis man ønsker det uddybet, så gerne kontakt til Charlotte, telefon 3011 3499 eller 
flemcha11@gmail.com         ELJ

Jeg leder efter det fulde navn, eventuelt adresse eller andet relevant på skibs-
stewardesse, Anne Marie og måske Høgh til efternavn. Anne Marie var uddannet 
sygeplejerske, men valgte efter en skilsmisse at tage på langfart som stewardesse. Jeg 
ved, hun bl.a. var ombord på ØK-skibet Ancona (red: leveret fra Nakskov Skibsværft 1965 
og afhændet af ØK 1976), Anne Marie påmønstrede, 3.marts 1975, i Marseille og 
afmønstrede i Genova, 24. juni 1975. Håber der er nogen, som kan hjælpe mig. 

Kendte nogen Anne Marie? 

Gustav Schmidt Hansen: MINDETAVLEN – om de danske maskinofficerer under 2. verdenskrig udgivet af 
Maskinmestrenes Forening. Bogen blev lanceret, 29. august, ved en reception i foreningen, hvor Søren Bjørn 
Søgaard og Svend Jagd repræsenterede ØK Klubben.

Claus Arboe-Rasmussen: MIT NAVN ER ARBOE – Den tdl. kommunikationsdirektør i ØK har udgivet sine 
personlige livs- og karriere-erindringer og dvæler naturligvis meget ved tiden i ØK. 

Som altid op til jul vokser det danske bogbjerg også med udgivelser af ØK-interesse ud over de øvrige, der er omtalt 
her i dette blad. Desuden kan vi nemlig nævne: 

Ole Giese: POETRY AND UNDERWEAR – Klubmedlem Ole Giese, Richmond, USA, har udgivet nogle muntre 
historier og prosa, som vi senere vender tilbage til her i ØK Bladet.

Jan Larsson: GOLD RAIDERS – ØK Bladet har løbende fulgt kollega og nu Nice-basserede, Jan Larssons 
forfatterskab af spændingsromaner. Nu er han klar med et nyt skud: Spændende beretning om den pensionerede 
forretningsmand, Dan Borre, som lokkes til en dramatisk mission i Fransk Guyana.                                              ELJ

Fra vores øvrige del af bogbjerget 
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 - Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren

Det tog de med sig fra ØK

     December 2019 December 2019

Af Niels Peder Veje og Erik Ljunggren

ØK-ånden

-På vejen ind fra lufthavnen til Kongens Nytorv og min 
danske base på D´Angleterre, kommer vi jo efter 
Holmens Kirke forbi statuen af Tordenskjold og ØK´s 
hovedsæde på hjørnet til  Holbergsgade. Jeg kigger 
altid op på ØK´s minderige bygning og tænker: – Det var 
dér min karriere-verden startede.

Mogens Bay, som blev 70 år 8. januar, er i dag Chairman 
f o r  d e n  v e r d e n s -
omspændende koncern, 
Va l m o n t  I n d u s t r i e s  i 
Omaha, Nebraska, med 
over 20 mia. kroner i 
årsomsætning og næsten 
100 frabriker i 23 lande.   

Valmont Industr ies så 
dagens lys i 1946, da 
grundlæggeren, Robert B. 
Daugherty, investerede 
både sin opsparing på 
5 . 0 0 0  d o l l a r s  o g  s i n 
helhjertede tro på, at 
industri samt handel kunne 
og burde gøres bedre. 
Valmont-stifteren blev også 
en hjørnesten i Mogens´s 
karriere, for det var nemlig 
ham, der gav et jobtilbud til 
Mogens i Kina, 1979, som 
han ikke kunne sige nej til, 
og det blev dermed farvel til 
en ellers særdeles lovende 
karriere i ØK.

-Men jeg tog meget med 
m i g  f r a  å r e n e  i  Ø K , 
fortsætter Mogens. Ikke 
mindst H. N. Andersens vision, ”Verden er ikke større, 
end den kan omspændes af tanken” har fulgt mig 
sammen med den specielle ØK-ånd. Det har jeg 
arbejdet meget ud fra under hele vejen i Valmont: - Vi er 
stolte af at være mennesker med integritet, der 
udmærker sig ved at levere optimale resultater. Vi 
forfølger muligheder for vækst ved at introducere vores 
produkter og processer på nye markeder, lancere nye 
produkter i regioner, hvor vi allerede er repræsenteret, 
og ved løbende at forbedre vores tjenesteydelser. 
Passion i alle dele af organisationen giver energi og 
resultater.

HNA-visionen og 

-Jeg tog også ved lære af de negative sider, ØK blev 
udsat for, med mig. Betydningen af teamånd og 
udvikling fremfor at møde udfordringer med skyklapper 
på. Selvom Kompagniet under afviklingen returnerede 
betydelige summer til aktionærerne, tænker jeg ofte på, 

Engelmann kom på 
andre tanker
Mogens fortæller: - Efter 
opvæks ten  og  gym-
n a s i e t i d e n  i  V e j l e 
studerede jeg jura på 
Århus Universitet. ØK´s 
navnkundige personale-
chef, Gunnar Engelmann, 
mente i første omgang, at 
jeg med den baggrund 
ikke var interessant for 
datidens ØK, så jeg skulle 
ikke regne med noget. 
Men allerede næste dag 
var Engelmann alligevel i 
telefonen og meddelte, at 
jeg kunne komme ind 
som elev. Det blev hurtigt 
klart for mig, at det var mit 
livs chance. Efter tjeneste 
i Den Kgl. Livgarde kom 
jeg tilbage til ØK, 1974. 
Jeg blev straks tildelt 
store udfordringer direkte 
for ØK i Kina bl.a. i tæt 
samarbejde med den 
daværende Kina-chef, 
Erik Bøgh Christensen.  

Mogens Bay var elev i ØK´s Eksportafdeling 1971-73. 
Men inden da havde han faktisk mistet troen på at 

komme ind i sin drømme-
karriere i ØK. 

Det er fra den periode, journalist Otto Ludwig, Hong 
Kong, kunne skrive hjem til Politiken: ”Dansker på cykel 
laver millions-handler i Beijing og Hong Kong. Det var 
Mogens Bay, han fortalte om. Mogens måtte klare sig på 
firmacyklen, som blev brugt flittigt med gode resultater, 
når afstanden gav mulighed for det. Otto Ludwig beretter 
videre om, at Bay fra ØK slutter million-handler til Kina af 
f.eks. canadisk hvede, Heidelberg trykkemaskiner og 
andet i den grafiske branche, samt styringen af den 

-ØK var i en fantastisk position i Kina, fortsætter Mogens 
Bay, fordi mange års dygtig indsats af ØK blev et 
fundament for en fortrolig og intens handelsposition 
allerede tilbage fra år 1900 samt de udfordringer, der kom 
under kulturrevolutionen i 60´erne.  Da Erik Bøgh 
Christensen skulle videre i karrieren, var jeg så heldig at 
overtage hans ledelse af ØK Kina.

hvor meget bedre det ville have været, hvis man i stedet 
investerede midler i at vokse som resultat af en god og 
fokuseret strategi. Det lykkedes desværre ikke for 
topledelsen i ØK at sikre den rette strategi for vækst og 
udvikling, men man klamrede sig for længe til det 
bestående.

Et godt tilbud

punktlige ØK-skibstrafik til de vigtigste havne og meget 
andet. Det var jo ikke helt så let dengang med et helt 
andet teknologisk kommunikations grundlag end det, vi 
kender nu til dags. 

Men føromtalte stifter af Valmont-koncernen, Robert B. 
Daugherty, fik også øje på den unge direktør fra ØK. 
Daugherty havde også planer for Valmont i Kina, og han 
ønskede at knytte Mogens Bay til sig med et tilbud, han 
ikke kunne sige nej til. Sådan blev det til en anden 
betydelig karriere-retning for den unge ØK-mand fra1979 
med nye internationale udfordringer nu for Valmont 
Industries først i Asien, senere i Spanien. Og videre en 
fortsat stigende karriere som koncernens CEO gennem 
25 år ved hovedsædet i Omaha, Nebraska, nu formand 
for bestyrelsen. I hele perioden med Mogens i CEO-
stolen voksede aktiekursen fra 7 USD til 168 USD.

Erik Bøgh Christensen og Mogens Bay arbejdede som omtalt tæt sammen i Kina. 
Erik kommenterer i den sammenhæng: 

“Mogens er en af de allerdygtigste medarbejdere, jeg har mødt i min karriere. Han var en nøglespiller i den 
fantastiske udvikling, ØK gennemgik dengang i Kina, hvor vi konsoliderede og cementerede Kompagniets 
position til vel nok det mest succesfulde handelshus i Folkerepublikken Kina.  Hvis jeg på det tidspunkt, havde 
været mere forudseende, og tænkt lidt større end bare Kina, var Mogens blevet sendt videre i ØK-systemet. Så 
tror jeg ikke, ØK havde mistet ham til vores principal, Valmont Industries, hvor han i stedet kom helt til tops.  Hvis 
Scott Gønge havde efterfulgt Pagh i stedet for Sparsø og Mogens Bay havde efterfulgt Scott Gønge, ville der 
garanteret have eksisteret et flot og sprudlende ØK i dag".

Fra ØK-firmacyklen i Beijing og Hong Kong til CEO og nu Chairman for den amerikanske verdenskoncern, Valmont Industries, Inc.

Gerne dialog i ØK Klubben

Efter den beskedne start i 1946 voksede Valmont til en 
position som internationalt markedsførende for 
ingeniør-produkter, infrastruktur-t jenester og 
vandbesparende vandingsudstyr til landbrug m.m. 
Valmont er noteret på NYSE i New York.
  � � � � �

- Men jeg kommer ikke for at holde en ensidig fortælling 
om min karriere og om det, jeg tog med mig fra ØK. Jeg 
ønsker gensidig dialog - så det skal de øvrige 
medlemmer forberede sig på. 

Mogens Bay er medlem af ØK Klubben og besøger 
gerne klubben i Asia House. Klubbens aktivitetsudvalg 
arbejder på et særligt arrangement med Mogens, når 
der bliver mulighed for det.  

Dialog og teamwork er og bliver Mogens Bays 
livsgrundlag. ��                                      ELJ

Mogens Bay er altid glad for at være hjemme igen her ved sin danske 
base, D´Angleterre, på Kongens Nytorv i København. Efter ankomst 
besøger han så vidt muligt som det første en af pølsevognene…..og 
da vi tog lidt morgenmad sammen til dette interview, kom der en 
omgang god, dansk leverpostej på hans morgenbrød til kaffen. 
Mogens Bay har sammen med sin hustru Cindy -- de mødte hinanden 
helt tilbage i hans Kina-tid for ØK - også et særdeles aktivt socialt 
engagement i Omaha. Parret blev således sidste år udråbt som 
”Citizens of the Year”. (Foto Erik Ljunggren)

Maskinmester Mogens Rodenbergs datter, Charlotte (billedet), beder ØK Bladet om at 
bringe denne efterlysning: 

Hvis man ønsker det uddybet, så gerne kontakt til Charlotte, telefon 3011 3499 eller 
flemcha11@gmail.com         ELJ

Jeg leder efter det fulde navn, eventuelt adresse eller andet relevant på skibs-
stewardesse, Anne Marie og måske Høgh til efternavn. Anne Marie var uddannet 
sygeplejerske, men valgte efter en skilsmisse at tage på langfart som stewardesse. Jeg 
ved, hun bl.a. var ombord på ØK-skibet Ancona (red: leveret fra Nakskov Skibsværft 1965 
og afhændet af ØK 1976), Anne Marie påmønstrede, 3.marts 1975, i Marseille og 
afmønstrede i Genova, 24. juni 1975. Håber der er nogen, som kan hjælpe mig. 

Kendte nogen Anne Marie? 

Gustav Schmidt Hansen: MINDETAVLEN – om de danske maskinofficerer under 2. verdenskrig udgivet af 
Maskinmestrenes Forening. Bogen blev lanceret, 29. august, ved en reception i foreningen, hvor Søren Bjørn 
Søgaard og Svend Jagd repræsenterede ØK Klubben.

Claus Arboe-Rasmussen: MIT NAVN ER ARBOE – Den tdl. kommunikationsdirektør i ØK har udgivet sine 
personlige livs- og karriere-erindringer og dvæler naturligvis meget ved tiden i ØK. 

Som altid op til jul vokser det danske bogbjerg også med udgivelser af ØK-interesse ud over de øvrige, der er omtalt 
her i dette blad. Desuden kan vi nemlig nævne: 

Ole Giese: POETRY AND UNDERWEAR – Klubmedlem Ole Giese, Richmond, USA, har udgivet nogle muntre 
historier og prosa, som vi senere vender tilbage til her i ØK Bladet.

Jan Larsson: GOLD RAIDERS – ØK Bladet har løbende fulgt kollega og nu Nice-basserede, Jan Larssons 
forfatterskab af spændingsromaner. Nu er han klar med et nyt skud: Spændende beretning om den pensionerede 
forretningsmand, Dan Borre, som lokkes til en dramatisk mission i Fransk Guyana.                                              ELJ

Fra vores øvrige del af bogbjerget 



Formandens hjørne:

Jeg gør mig ofte tanker om, at klubben f.eks. ikke kan 
konkurrere med rejseselskaber, men skal i stedet lægge 
op til arrangementer, hvor vi har 
mulighed for at lave et specielt 
arrangement grundet vore kontakter 
og historie. Med andre ord, vi kan 
komme op med et arrangement, som 
kun Klubben kan. Det sagt, så har vi 
rigtig mange gode arrangementer i 
vores ”ide katalog”, men det kræver et 
stort arbejde at være tovholder, og 
medlemmer står ikke i kø for at 
komme ind i aktivitetsudvalget. Derfor 
er tanken at afprøve arrangementer, 
hvor vi hægter os på andre. Vi samler 
stadig en gruppe klubmedlemmer, men deltager i et 
arrangement, som har en ekstern arrangør, hvor også 
andre deltager. Vi satser ikke på jazz eller anden musik i 
Asia House for en tid, da vi har på fornemmeren, at det 
løb er kørt. Vi ser p.t. på nogle interessante fremtidige 
aktiviteter som det genopbyggede Frihedsmuseum. Vi 
bibeholder bestemt banko, da vi kunne fylde 120+ 
pladser, hvis blot det kunne tillades af brand-
myndighederne, når vi er i Asia House.

Aktivitetsudvalget har allerede lagt planer for de første 
aktiviteter i 2020, som det fremgår inde i bladet, side 10-
11. Vi lægger op til nytænkning med Cirkusrevyen på 
Bakken, petanque, ØK-nyt fra Svendborg Museum, en 
aften om den forfærdelige tragedie for Den Franske 
Skole på Frederiksberg, sommergolf og et besøg på vort 
gamle hovedsæde i Holbergsgade m.m. 

Bestyrelsesmøde hos Bethel

Arrangementer 2020

Klubben afviklede sit bestyrelsesmøde i september hos 
Sømandshjemmet Hotel Bethel i Nyhavn. Inden mødet 
var vi inviteret til rundvisning ved Bethels bestyrer, Dorte 
Jensen, der forklarede hele forløbet omkring 
renoveringen af Sømandshjemmet (se billedet). Bethel 
står nu ganske smukt, med respekt for både den gamle 
kirke og selve bygningen. Sømandshjemmet bød 
efterfølgende på smørrebrød og hyggelige lokaler for 
vores møde. Den nu afviklede ØK Medarbejderfond 

Betalinger til Klubben
Ja, det skal vist nævnes endnu en gang, blot så det er 
soleklart her i  den mørke t id! Betal inger for 
arrangementer skal ske via hjemmesiden, da det 
dermed er nemmest for tovholder at holde øje med, 

hvem der deltager. Så er I også selv 
sikre på, at det ikke går galt, og alt er 
registreret helt korrekt. 9 ud af 10 
betaler via hjemmesiden, så vi er der 
næsten. Derimod vil vi allerhelst have 
kontingent betalingerne ind over 
banken,  og  det  nemmeste  er 
stadigvæk betalingsservice. Så skal 
der ikke tænkes så meget på det, og vi 
slipper for at jagte betalinger hos vore 
medlemmer. Instruktioner omkring 
betalingsservice igennem banken 
finder i på hjemmesiden og i bladet.

Kontakt til Klubben

donerede et beløb til renoveringen til bl.a. nye stole samt 
øvrigt interiør også fra provenuet af den store auktion 
med Asia House-effekter for et par år siden ved 
legendariske, Jesper Bruun Rasmussen.  

I 2020 bliver det lidt nemmere at kontakte Klubben, idet 
der vil være mailgrupper; f.eks. kontingent@eacclub.dk; 
hvormed et eventuelt spørgsmål kommer den rette i 
hænde og ikke hele bestyrelsen, som det sker i dag.

Lille verden
En tidlig september morgen modtog jeg pludselig en 
ukendt SMS med fotos af gamle ØK plakater og 
skibsmodeller. Viste sig at være fra min nye nabo her i 
Svendborg og han var i Nakskov og besøgte 
skibsmuseet. Han sendte mig også et foto af ØK Bladet, 
han fandt på museet, og sender så yderligere en hilsen 
fra museumschef og æresmedlem af ØK Klubben, 
Mogens Andreasen! Det blad er altså rigtig populært og 
næsten et samlerobjekt!                      

De bedste hilsner til jer alle om en god jul og 
godt nytår, Andy

NYT FRA ØK KLUBBEN udgives af ØK Klubben. Redaktør: Erik Ljunggren (ELJ), e-mail erikjunge88@gmail.com, der sammen med Andy Vels 
Jensen, Maria Jensen, Jens Bjergmose, Ole John Mohrsen og John Busch udgør redaktionsudvalget. Udvalgets adresse er c/o ØK Klubben, Asia 
House, Indiakaj 16, 2100 København Ø, e-mail redaktion@eacclub.dk.Grafik og lay-out: John Busch, e-mail busch@eacclub.dk 
Klubbens e-mail eacc@eacclub.dk og hjemmeside www.eacclub.dk

OBS: Check er ikke længere et gyldigt betalingsmiddel, så undlad venligst at betale diverse med check overhovedet, men brug vores www-muligheder 
eller konto, som fremgår herover. Næste nr. af ØK Bladet forventes udsendt marts 2020

Klubbens bankkonto: Danske Bank nr. 1551-16751790 (SWIFT DABADKKK IBAN  DK2730000016751790)
KØB AKTIVITETER (se fakta i omtalen inde i bladet) – BETAL KONTINGENT (pt. årligt kr. 300 eller kr. 3.000 livsvarigt): Du kan nu betale dit 
kontingent og købe din deltagelse i ØK Klubbens arrangementer via den nye hjemmeside, www.eacclub.dk. Vælg her medlemsside (her bliver du bedt om 
adgangskode, samme som på den gamle hjemmeside), gå ind i butik og vælg det ”produkt”, du vil købe, og når du trykker køb bliver din indkøbskurv øverst 
i højre hjørne opdateret. Når du har købt, trykker du på ”kurven” tjekker om alle dine ”varer” er der. Tryk derefter ”kassen” og du får et billede, hvor du bedes 
taste dine oplysninger og kreditkort oplysninger. Tjek dine indtastninger, tryk næste og din ordre er gennemført.


